
מכלכל בחסד // אלו השקעות כשרות נחשבות לבטוחות כלכלית?
תורת חסד // כמה ראוי לחתן לשלם לדעתם של גדולי ישראל?

לגור בארץ // האם לתושב חו"ל יש ענין לקנות דירה בארץ?
דבר המערכת // מדוע לפני דבר טוב מתגבר הקושי?

דבר המערכת

חסד בארץ לא זרועה
פרעה  אצל  ביקר  רבינו  שמשה  לאחר 
בפעם הראשונה, הכביד פרעה את עולו 
על עם ישראל המשועבד תחתיו. תכבד 
נדמה  שקר.  בדברי  ישעו  ואל  העבודה 
היה, שמצבם של ישראל הורע עוד יותר 
מכפי שהיה גרוע מעולם, והמגעים מול 
'אל  של  למצב  מגיעים  השליט  פרעה 
פונים  המעונים  ישראל  בני  ואז  חזור'. 
אל משה ואהרן בתביעה: ירא ה' עליכם 
וישפוט אשר הבאשתם את ריחנו בעיני 
בידם  חרב  לתת  עבדיו  ובעיני  פרעה 

להרגנו.

עולם  של  ריבונו  אל  רבינו  משה  פונה 
למה  הזה?  לעם  הרעותה  למה  ושואל: 

זה שלחתני?

אשר  תראה  עתה  הקב"ה:  לו  עונה 
אעשה לפרעה. כעת באמת הגיע הזמן.

היה  מה  בשביל  השאלה,  נשאלת 
הקושי  הזה,  האחרון  השלב  את  צריך 
היה  לא  האם  ההצלה.  ואז  המתגבר 
להם מספיק רע לפני כן? האם לא היה 
בהופעתו  מיד  אם  יותר  גדול  ה'  קידוש 
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בפרק הקודם הובאה שאלה לגבי בחור שיש לו דירה משלו, האם נכון 
הצעות  לקבל  שיוכל  בכדי  וזאת  השידוכים,  בתקופת  זאת  יספר  שלא 

'רגילות' בהם צד הכלה נותן סכום נכבד לרכישת דירה.

פתחנו ואמרנו, שהגישה המקובלת אצל אנשים מסוימים כביכול הבחור 
'שווה' יותר אם הוא מקבל יותר ממה שהוא נותן היא לא גישה נכונה, 
וכי נראה שהדרך הישרה שיבור לו האדם במקרה זה היא 'תמים תהיה 
עם ה' אלוקיך', וראוי לתת את הדירה ברוחב לב ובטוב עין, ולאפשר 

לצד השני להשיא את בתם ללא עול, ובוודאי יראה בכך ברכה גדולה.

אם תוכל לתת חמישים אחוז – זה עוד יותר טוב!

ראיה מפוכחת זו נכונה היא לכל בחור בן עליה, לדעת להבחין בין עיקר 
לטפל, לבוז ל'כבוד' המדומה שיש לבחור ש'מקבל הרבה', ולראות את 

העיקר והחשוב בפרק השידוכים.

ידוע לי, שיש מגדולי ישראל שמקפידים במשפחתם שגם צד החתן יתן 
חצי, גם כדי שלא תגבה רוחו מידי, וגם כדי שלא ירגיש לאחר החתונה 
במכתב  זצוק"ל  ישראל  גדולי  כתבו  וכבר  בכסף.  'נקנה'  הוא  כאילו 
שפורסם בשנת תש"ס, כי ראוי ששני הצדדים יתחייבו שווה בשווה ושום 
צד לא יתבע יותר ממה שהוא נותן, ואולי סברתם מצד מידת היושר שלא 

לתבוע יותר ממה שנותנים אלא כשותפים שווים.

מכל  בעיניו  חן  שמוצא  שידוך  לגבי  להתייעץ  בחור  אלי  בא  שנים  לפני 
הדירה,  מערך   60% לשלם  מבקשים  המוצעת  שהורי  אלא  הבחינות, 
בתמורה להשתתפותם של הורי החתן ב40% הנותרים. וכששאלתי אותו 

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא
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האם ההורים שלו מסוגלים לשלם את הסכום המדובר, הוא ענה שיש 
להם יכולת איתנה ואף מעבר לכך.

כמובן שלא הבנתי אם כן מה שאלתו, והוא הסביר שעצם הענין מציק 
לו, שבחורים הרבה פחות חשובים ממנו קיבלו סכומים גבוהים יותר.

כששמעתי את טענתו אמרתי לו בתמיהה: הרי כל הנתונים מאפשרים 
את זה לכתחילה, וכי בגלל כבוד מדומה לא תלך במהלך כזה? אדרבא, 

אם תוכל לתת חמישים אחוז זה עוד יותר טוב!

מהליכה בדרך הישר – לא מפסידים

חשבונות  עשה  ולא  והטוב  הישר  בדרך  שהלך  מי  על  סיפור  עוד  אספר 
מוטעים.

התייעץ  רבות  שנים  לפני 
בת  לו  שהוצעה  בחור  איתי 
ונכדה  חשוב  חכם  תלמיד 
נכבד,  ישיבה  ראש  של 
לרכוש  היה  כשהסיכום 
דירה בקרית ספר )בשנותיה 
הראשונות(. בתקופה ההיא 
מקבלים  היו  רבים  בחורים 
דירות בירושלים ובבני ברק, 
בהצעה  שתמכתי  כמובן  אך 
הטובה ועודדתי אותו לגשת 

אליה.

בא  הוא  הפלא,  למרבה 
ובישר  ימים  כמה  לאחר 
לרכוש  מתעתד  שהוא  לי 
בבני  חדרים  ארבעה  דירת 
מנין  אותו  כששאלתי  ברק. 
לו היכולת, הוא סיפר לי, שכשעלה עם חמיו וכלתו אל בית הסב ראש 
הישיבה, בישר להם הסב שהוא מוכן להוסיף מעצמו את הסכום הנדרש 

כדי שיוכלו לרכוש דירה כזו.

כששמע זאת אב הכלה, הוא שאל את אביו בפליאה: 'אם רצית להשתתף 
בסכום נכבד כל כך, מדוע לא יידעת אותנו על כך בתקופת השידוכים?'. 
על כך ענה לו הסב: 'רציתי שיקחו את נכדתי בזכות ערך עצמה, ולא כדי 

לקבל את הנדוניה המכובדת שהיא מביאה עמה'.

כך ראיתי שוב איך לא מפסידים מהליכה בדרך הישרה בלא עקמומית. 
נראית  שהיתה  כמות  ההצעה  את  עצמו  על  מקבל  הבחור  היה  לא  אם 

לעין, הוא היה מפסיד בת תלמיד חכם מופלא, וגם... דירה בבני ברק.

ועל כן מסקנת הדברים, שהמחשבה היחידה שצריכה לעמוד מול העיניים 
היא רצון השי"ת, ללא שיקולים של כבוד מדומה וללא חשבונות שאינם 

מוטלים עלינו. וראוי להשתתף בעול הורי הבנות מתוך שמחה ורצון.

היתה   – פרעה  לפני  משה  של  האדירה 
הגאולה מתחילה בפועל – תכף ומיד?

כהקדמה לתשובה הבה נשים לב, שכך 
תחומים.  מעט  בלא  העולם  טבע  הוא 
הקושי  יגיע   – הטוב  הדבר  שיבוא  לפני 
יגיע   – יצמח  שהצמח  לפני  לשיא. 
שיבואו  לפני  מוחלט;  לריקבון  הזרע 
הלידה;  חבלי  יחמירו   – חדשים  חיים 
החושך;  יעמיק   – הבוקר  שיאיר  לפני 
בקרוב  אי"ה  תחלוף  שהקורונה  לפני 
]ויודעי  הבריטית;  המוטציה  תבוא   –
בדברים  גם  זו  בהנהגה  יבחינו  מליצה 
השבת  שיתקדש  לפני  למשל:  סמליים. 
ותבוא המנוחה ועמה הרוגע והשקט – 
בית  שייבנה  לפני  לפסגה;  הלחץ  יבוא 
נאמן בישראל ותפרוץ השמחה בשיאה 
הגיליון  שיירד  לפני  הכוס;  יישבר   –
לעיצוב ולדפוס – יהיה לחץ ה'דד-ליין', 

וכן הלאה והלאה...[.

ולהפנים  ללמוד  יכולים  שאנו  מה 
הבאת  של  הזה,  הקבוע  התהליך  מכל 
הוא  הישועה,  לפני   – לשיאו  הקושי 
להבין ולהשכיל, כי הישועה היא מידו 
הפתוחה של הבורא לבדו, ואין שום כוח 
בו  להאמין  עלינו  וכי  בה,  מעורב  אחר 
זכה, תמימה וטהורה,  בבורא באמונה 
אמו,  עלי  כגמול  ומוחלטת,  בלעדית 

להבדיל.

הנה כי כן, כאשר הגיע משה רבינו ממדין 
במצוות  ממצרים  ישראל  את  להציל 
הבורא, הוא אסף את זקני בני ישראל, 
 – ואז  העם,  לעיני  האותות  את  עשה 
 – בני ישראל הסחופים  "ויאמן העם". 
ראו את האור בקצה המנהרה. הנה, בא 
יום הגדול, יום ההצלה לו חיכו כל כך 

הרבה שנים. ראה ה' בעניים!

כי  ישראל,  בני  של  הזו  והמחשבה 
האותות  את  יעשה  רבינו  משה  הנה, 
יגרום  והדבר  פרעה  בבית  המופלאים 
את  היוותה  היא  אותם,  לשחרר  לו 

המכשול האחרון לפני הגאולה. 

בלתי  באמת  תהיה  שהגאולה  כדי 
ומופקעת לגמרי מדרכי הטבע,  נתפסת 
עוד  הגלות  את  להעמיק  צריך  היה 
העבדים  של  ריחם  את  להבאיש  מעט. 

תורת חסד המשך מעמוד 1דבר המערכת המשך מעמוד 1

או בדוא"ל: Alon@hagmach.org.il   /A6428158@gmail.comהמשך בעמוד הבא

לשאלות לנשיא הגמ"ח לחצו כאן

וכבר כתבו גדולי ישראל זצוק"ל במכתב שפורסם 
בשנת תש"ס, כי ראוי ששני הצדדים יתחייבו שווה 
בשווה ושום צד לא יתבע יותר ממה שהוא נותן    
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העבריים בעיני המצרים – עוד מעט קט. 
להצלה  הגיוני  סיכוי  שום  יישאר  שלא 
טבעית. שתיוותר אך האמונה התמימה 
יכולת  שום  בלי  לבדה,  והמוחלטת 
אנושי  בתהליך  הגאולה  את  לתלות 
כלשהו. ואז, דווקא אז, בזכות האמונה 
של  עצמתה  במלא  ניווכח  התמימה, 
היד החזקה. או אז יהיה אפשר לראות 
ולתפוס את גודל הנס, וממילא את גודל 
האהבה שאוהב אותנו הבורא – הפודנו 
מבית עבדים ומצילנו מתוך שיא עומקו 
כחסר  נדמה  שהיה  ממקום  השבר,  של 

סיכוי עוד. 

האמונה התמימה לגמרי בבורא העולם, 
מובילה אותנו לעשות את הדבר הנכון 
נראה  כשהכל  גם  יתברך.  לפניו  והרצוי 
ברור,  לא  דבר  כששום  גם  הגיוני,  לא 
להידבק  ולהמשיך  להאמין,  אז  דווקא 

בדרכיו.

קשרו  המרכזי  הגמ"ח  חברי  להבדיל, 
עצמם למחויבות, שאולי לא תמיד קלה 
ולא תמיד נוחה, שהיא לעיתים רבות על 
חשבון היום יום הבסיסי. בכך למעשה, 
חסד  של  עצומים  גלגלים  מניעים  כולנו 
שקשה  אופנים  הרבה  כך  בכל  ורחמים 
בהווה,  רבים  רבים  עם  חסד  להקיף, 
וחסד עם ילדינו בעתיד הרחוק. אבל כפי 
כשמתאמצים  דווקא  וראינו,  שלמדנו 
כשזה לא מובן מאליו ועושים את הדבר 
במבחן  עומדים  אנו  אז  דווקא  הנכון, 
במבחן  שלנו,  החיים  במבחן  האמונה, 
יתן  מי   – אותנו  תקרב  בו  שהעמידה 

במהרה – לגאולה השלימה אוטוטו...

דבר המערכת המשך מעמוד 2

גדולה גמילות חסדים יותר 
מן הצדקה, שנאמר "זרעו 

לכם לצדקה וקצרו לפי 
חסד". אם אדם זורע – ספק 
אוכל ספק אינו אוכל. אדם 

קוצר – ודאי אוכל

)סוכה מט ב(

איש את רעהו
מכתבים למערכת

Alon@hagmach.org.il   /A6428158@gmail.com :או בדוא"ל

למכתבים ותגובות לחצו כאן

שלום לכל קוראי העלון 
אי אפשר שלא לשבח את הגמ"ח המרכזי על הפעילות העניפה, הן בתחום 
ההלוואות לחיתון הילדים והן בעלון שנותן במה רחבה ומכובדת לנושאים 

החשובים הכרוכים בחיתון הילדים.
האחרונים  בשבועות  שפורסמו  למאמרים  תגובתי  את  להוסיף  ברצוני 

בנושאי החיסכון בקניית דירות ובהוצאות החתונה.
מיועדת  היתה  בפריפריה  לגור  האפשרות  פעם  אם  דירות,  למחירי  בנוגע 
לאנשים שממש אין להם מה לשלם, הרי שהיום זה צריך להיות ממש נחלת 
הכלל. הרי, מה שפעם היו קונים בירושלים דירת 3 חדרים באיזור מתחרד 
ב 400,000 היום עולה 1,300,000 ואף יותר, מה שאומר שגם אם הזוג יקבל 
ומאיפה   !!500,000 של  משכנתא  יקח  עדיין  הוא  עצום  סכום  שזה   800,000

להורים במשפחה ברוכת ילדים יש לתת כחצי מ 800 לכל ילד?
במחירים  דירות  למצוא  ניתן  עדיין  בפריפריה  חרדים  בריכוזים  מנגד, 
שפויים. ולמי שחושש שהמקומות האלו יישארו תמיד נידחים – זה לא נכון. 

ישנם המווון בחורים שיילכו לכתחילה לגור שם! והזמן יעשה את שלו...
גם לגבי חתונות, אפשר עם התבוננות מפוקחת ליצור שינוי גדול. ראשית 
מהדור  שונה  הדיגיטל(  )דור  הנוכחי  הדור  של  המציאות  כי  להבין,  צריך 
רמת  גם  העולם  על  המדיה  השתלטות  ובעקבות  רבים,  בתחומים  הקודם 
העיצובים והחיצוניות עלתה, וזה חלחל גם לציבור שלנו כשהיוקרה נעשית 
חשובה לרבים. ולכן טבעי שכשמגיעים השמחות הילדים רוצים שוהו הרבה 

מעבר ליכולת. 
סדרי  ליצור  החיים,  הרגלי  את  לשנות  לנו  יש  זה  את  לשנות  ובשביל 
עדיפויות של בני תורה, שהחיצוניות תופסת פחות מקום. ואז הרבה יותר 
בתזמורת,  בצלם,  במתנות,  באולם,  בעיצובים,  כגון  בהוצאות,  לחסוך  קל 
לא  מכיר  אישי  באופן  ואני  לא.  ומה  בפרחים  תסרוקות,  באיפור,  בביגוד, 
מעט משפחות רציניות כאלו שכל השיח הזה בחתונות פחות תפס כי מעיקרא 

הם לא נותנים לזה מקום...
יישר כח על הכל
ישראל מאיר זוזות

תשובה לנשיא הגמ"ח ראש הישיבה שליט"א
ראשית אני מאד נהנה מהבטאון הנפלא והמלא בתוכן מעשיר וחשוב.

בענין מה שדן ראש הישיבה שליט"א גבי בחור שיש לו דירה, הנני מזדהה 
מאד עם תשובתו של רה"י, אך לדעתי יש להוסיף עליה פן נוסף שלא הודגש 

בה כדי הצורך:
ובכן, קצת קשה לי להבין איך בחור מסוגל להיות שקוע בלימוד כשהוא יודע 
עסקינן?  וכי בשופטני  דירה,  לו  ויש  עליו  לשלם  נאנק כפשוטו  השני  שהצד 

היסוד הראשון להצליח בלימוד זהו בן אדם לחבירו, נקודה למחשבה.
עזרא עדס

נהנית מאד לקרוא את העלון.
שידוכים  בנושאי  מהחיים  וביטחון  אמונה  סיפורי  של  מדור  להוסיף  כדאי 

לחיזוק ולהתחזקות הקוראים.
יישר כח!
י. ארבייט
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לשאלות למדור לחצו כאן

שאלה:

לאחרונה התפרסמה במדור זה פינה העוסקת 
בעצות להתנהלות נכונה בתחום ההשקעות.

אחד הקוראים עורר שאלה על השקעות בשוק 
מצד  לכשרות  נחשבות  השקעות  איזה  ההון, 
ההלכה, וכמובן, כאלו שנחשבות גם כבטוחות 
כלכלית )כמובן שיש בכל סיכוי יש גם סיכון, 
בלי  ולא  מקצוע  אנשי  עם  לפעול  לדעת  וצריך 
הכשרה(. הייתי שמח לקבל הרחבה בנושא זה.

תשובה:

לכל  להכנס  קשה  יהיה  הדברים  מטבע  זה,  מדור  במסגרת 
ההלכתי  בפן  בפרט  בנושא,  דעות  ולחוות  ההשקעות  סוגי 
שראוי לשאול מורה הוראה. נתנו רק מעטפת מאד רחבה 
מסביב על הנושא ובכוונה לא ירדנו לפרטי פרטים. אם נרד 
למי  מסוכן  להיות  יכול  זה  ספציפיות,  והמלצות  לפרטים 

שלא מבין את הדברים לאשורם.

היטבת לכתוב, שחשוב לפעול בצמוד לאנשי מקצוע בתחום, 
אך בהקשר לזה, אציין את הדבר הבא: קשה למצוא אנשים 
מקצועיים ואמינים בתחום הזה, וכמו שכתב לי יועץ כלכלי 
בכיר: "אני לא הייתי ממליץ על שום יועץ השקעות בשוק 
ההון, כי מי שיודע באמת לעשות כסף בשוק ההון אני לא 

חושב שהוא ילך להיות יועץ, או כמו שאמר 
וורן באפט: 'וול סטריט זה המקום היחיד 
מייעצים  מזוודה  עם  שמגיעים  אנשים  בו 

לאלו שמגיעים עם רולס רויס...'"

תחשוב על זה.

]יחד עם זאת, חשוב לי לשתף את הקוראים 
ההון  בשוק  להשקעות  עוצמתי  בכלי 
שמצאתי לאחרונה, השייך לאחד הבנקים, 
חדשנית  טכנולוגיה  באמצעות  הבונה 
שעשיתי  רציני  בירור  לאחר  לקוח.  לכל  מותאמת  השקעה 
לאחרונה בתחום, גיליתי כי העמלות אצלם נמוכות באופן 

משמעותי; שווה בירור![

בהצלחה!
*( אין לראות באמור לעיל משום ייעוץ השקעות ו/או יעוץ פיננסי ו/או יעוץ 
במוצרים  השקעה  לכדאיות  באשר  דעת  חוות  או  המלצה  שהוא,  סוג  מכל 
לייעוץ  תחליף  מהווה  אינו  המובא  המידע  שהם.  וסוג  מין  מכל  פיננסיים 
המתחשב בנתונים ובצרכים המיוחדים של כל אדם, והעושה במידע הנ”ל 

שימוש כלשהו – עושה זאת על דעתו בלבד ועל אחריותו הבלעדית.

מכלכל בחסד
שאלות ותשובות בנושא כלכלת הבית - בשיתוף ארגון מסילה

הרב ישראל גוטמן | מומחה לכלכלת המשפחה ומנהל מקצועי במסילה 

אתם שואלים

הרב גוטמן משיב

אדמה  חלקת  בקניית  גדולה  זכות  יש  הארץ  לתושבי  רק  לא 
שנראה  וכמו  זכות,  בזה  יש  חו"ל  לבני  אף  ישראל,  בארץ 

מהסיפור דלהלן:

באהבה עזה והתקשרות נפשית עמוקה היה קשור רבי שמעון 
סופר נכדו של החתם סופר לארץ ישראל. משיכה מופלאה זו 
לארץ הצבי באה לו בירושה מאבותיו הקדושים, ה'כתב סופר' 
וכל  תמיד,  בה  היו  ולבותיהם  עיניהם  אשר  סופר',  וה'חתם 

עצמותיהם תאמרנה אהבת ארץ ישראל. 

בשנת תרמ"ט נשאו לבו לארגן עליה המונית של רבנים ובעלי 
להשתקע  שעתם  עדיין  הגיע  לא  אם  אשר  השם,  יראי  בתים 
בה  לבקר  הפחות  לכל  יבואו  הקדושה,  בארצנו  ולהתנחל 
וכן  עצמה,  בפני  מצוה  כן  גם  שהיא  מראותיה,  על  ולהתענג 

להתפלל במקומות הקדושים. 

הוא יזם והפיץ באותו פרק קול קורא נלהב, בו קרא להמוני 
את  יחמיצו  ולא  זה,  היסטורי  למסע  שיצטרפו  ישראל,  בית 

פעמי  חד  באופן  ולו   - ולקיים  ציון,  עפרות  לנשק  ההזדמנות 
הנזכר,  בכרוז  ואות  תיבה  מכל  בה.  התלויות  המצוות  את   -
וגודל  האבות,  לארץ  הבוערת  אהבתו  אש  לשונות  מבצבצים 

תשוקתו וגעגועיו לראותה.

המסע  רעיון  את  לפועל  להוציא  הצליח  שלא  היה,  דבר  סוף 
לארץ ישראל, עם כל זאת לא התעממו גחלי תשוקתו לארצנו 
לארץ  לעלות  זכה  שלא  מכיון  אחד.  ליום  לא  אף  הקדושה 
ישראל בגופו, השתדל לקיים בינתיים מצות ישוב ארץ ישראל 

לפחות באופן חלקי, במה שבידו. 

וזאת  צפת,  לעיר  סמוך  קטנה  שדה  חלקת  מכספו  רכש  הוא 
במטרה כפולה: א. כדי שיהיה לו חלק ונחלה בארץ אבותינו, 
אשר כדברי ה'אבן עזרא )בראשית לג יט( "חשוב הוא כחלק 
התלויות  המצוות  את  זו  בדרך  לקיים  כדי  ב.  הבא".  עולם 

בארץ, לפחות באמצעות שליח.

)מספר 'רבי שמעון חסידא'(

לגור בארץ באנו
מסע בעקבות גדולי האומה

yudataub@gmail.com :הרה"ג ר' יהודה טאוב שליט"א, מח"ס 'בית ראובן' - המדריך לקנית בית בשמחה ובקלות. לתגובות
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